
Bütün kervanlar yolda düzülmek zorunda mı?

Göçebe  ve  savaşçı  toplum geleneğimizden  kalan  önemli  zafiyetlerimizden  birisi  de  “kervan

yolda düzülür” felsefemizdir! Bu tavrın hızlı ve pratik sonuç alma gibi faydalarını görsek de

karşımıza  çıkardığı  yüksek  maliyetli  faturalardan  ve  zararlı  yan  etkilerinden  bir  türlü

kurtulamıyoruz! Planlı ve sistemli çalışma esas olmayınca kurulan sistemler aptal ve iğreti

oldu. Akıllı ve becerikli yöneticiler ile günü kurtarmak, her zaman kriz yönetimi mantığıyla

çalışmak esas yapıldı. Bizde sistem aptal, yöneticiler akıllı olduğu için dünya çapında çok

meşhur ve becerikli yöneticiler yetiştiriyoruz.

Planlı çalışmayı hiç sevmiyoruz! Kazara plan yaparak başladığımız işlerin hemen hepsi, asıl

planın dışına taşarak fazla veya eksik bitiyor! Hiç bir kamu binası plan ve projesine sadık

kalarak kullanılmıyor! Mutlaka bir tadilat, değişiklik, ilaveler yapıyoruz! Çünkü ya planlarımız

gerçek hayattan kopuk fantezilerle yapılıyor veya kendini bulunmaz hint kumaşı gibi gören

yöneticilerimiz bu planları asla beğenmiyor, mutlaka bir düzenleme yaparak adeta kendi

imzalarını koymak zorunda hissediyorlar. Zaten Devlet Planlama Teşkilatını da artık daha

iyisini yapacağız, Cumhurbaşkanlığı Politika Kurulları süper uzmanlık ve planlama kurumları
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olacak diye kapattık. Ama şimdi ne süper kurumsal yapılarımızdan Devlet Planlama Teşkilatı

kaldı, ne de faal ve fonksiyonel çalışan CB Politika Kurullarımız oldu! Varlığı sadece atama

kararnamelerinde görülen, CB web sitesinde bile esamisi okunmayan bu kurullardan hayır mı

gelir?

Gelişmiş ülkelerde kentleşmeye açılan bölgeler önce çok ayrıntılı  planlanır, arazi yapısına

uygun inşaat sistemleri ve sınırları tanımlanır, altyapı sistemleri kurgulanır, parselasyon, su,

elektrik,  doğalgaz  gibi  kaynaklar  hazırlanır,  geriye  sadece  oturulacak  evlerin  ve  diğer

yapıların inşası kalacak şekilde hazırlanır. O yüzden şehir ve sokakları cetvelle çizilmiş gibi

düzgün, simetrik, bina yapılarını benzer görürsünüz. Türkiye’de özellikle büyük şehirler önce

kamu arazilerinin işgali, kaçak yapılaşma ile başlar. Sonra yol, su, elektrik gibi hizmetler gelir.

Tapu ve şehir planlama gibi kılıfına uydurmaya yönelik resmi işlemler de zaman içinde af ve

hafif cezalarla tamamlanır. Gezip gördüğüm, içinde yaşadığım şehirler içinde en düzgün olanı

Erzincan’dı. Orası da 1939 depreminde neredeyse tamamen yıkılan şehrin, ovalık alandan

dağların yamacına doğru planlı şekilde taşınmasıyla oluştuğundan, gayet güzel ve simetrik bir

şehir olmuştu.

Kervanı yolda düzerken mahvettiğimiz eğitim sistemsizliği; mezun, öğretmen ve

akademisyen facialarımız:

Kervan yolda düzülür dedik ve bir sürü yere okul ve üniversite açtık. Ama okullara öğretmen,

üniversitelere akademisyen desteğini zamanında veremedik. Bir anda yükselen derslik ve

öğretmen ihtiyacını gidermek için, önce aday havuzunu doldurmamız gerekti.  Sonra aşırı

mezun sayısından şişen havuzu kolayca eritemedik. Çünkü bütçe kısıtları elimizi kolumuzu

bağlıyordu. Bu yüzden sınırlı sayıda öğretmen atamasına yöneldik. Ama, çok acil öğretmen

ihtiyacımız  da  vardı.  Memleketin  bazı  yerlerine  kadro  ataması  ilan  edilse  bile  taliplisi

çıkmıyordu. Bazı branşlarda ise Devlet tarafından yeterli sayıda kadro alımı ilan edilmiyordu.

Türk Milletinin ve yöneticilerinin kriz yönetim becerisi, ücretli öğretmenlik ucubesini üretti.

Okulunda boş ders olmasını istemeyen müdür ve ilçe milli eğitim müdürleri bir çözüm bulmak

zorundaydı. Mevcut yetkilerini kullanarak öğretmen atamalarını by-pass yaptılar. Kölelik gibi

ağır şartlarda, son zamlarla 40 TL’ye yükselen saatlik ders ücretiyle, adeta kaçak öğretmen

istihdamını çıkardılar! Okulların öğretmen ihtiyacı vaktinde giderilemeyince, acil ihtiyaç için

kullanılan bu yol neredeyse standart öğretmen istihdamına döndü! Ücretli öğretmen sayısının



son 20 yıl içinde 100 bine ulaştığı söyleniyor! Milli Eğitim Bakanlığı bu rezalet gibi tablodan

utanıyor olacak ki, yıllık istatistik raporlarında bile ücretli öğretmenlerden hiç söz etmiyor!

Bu işe çaresizlikten ve alternatifsizlikten razı olan ücretli öğretmenler iki kısımdı. Bir tarafı,

deli gibi KPSS çalıştığı halde ya kontenjan darlığından veya yüksek puan rekabeti yüzünden

atanamayan, her yönüyle yetişmiş ehliyet ve liyakat sahibi öğretmen adaylarıydı. Diğer tarafı

ise,  daha iyi  şartlarda iş  bulamadığı  için  ve öğretmen olarak çalışmanın prestij  cazibesi

nedeniyle, farklı  alanlarda lisans veya ön lisanlarına yani öğretmenliğe uygunsuzluklarına

rağmen  görev  alan  gençlerimizdi.  Çünkü  liyakatli  olan  öğretmenlerin  atandığında  dahi

gitmeyi istemedikleri kadar zor ve uzak coğrafyalarda çalışmaya razı oldular.

Şimdi önümüzde devasa bir öğretmen problemi var! Sistemsiz günübirlik tavırlarımız bu hale

getirdi. Kamuda yaklaşık 1 milyon kadrolu öğretmen var. Halen öğretmen açığının yaklaşık

250 bin olduğu söyleniyor. 10 bin civarı atamaya elverişli yaklaşık 100 bin ücretli öğretmenin

görevde olduğu söyleniyor. Yani,  eğitim ordumuzun yüzde 10 kadarı son derece yetersiz

ücretli, sosyal güvencesiz, mutsuz ve huzursuz bırakılan neferlerden oluşuyor. Dışarıda ise

KPSS ataması bekleyen yüzbinlerce mezun gencimiz var! Umutları giderek tükenen, maddi ve

manevi  ızdırap  yaşayan,  hayata  küsen,  kendilerini  sınıfta  hayal  ederken,  market

kasiyerliğinde,  taksi  şoförlüğünde,  inşaat  işçiliğinde  veya  çiftçilikte  bulan,  ataması

yapılmadığı için kısmeti de kapanan ve çoğu kez evlenemeyen gençlerimiz var! Onlar bir

taraftan çaresizce atama müjdesi beklerken, diğer taraftan çok kötü şartlarda öğretmenlik

yapmak zorunda kalan ama çocuklarımıza yansıtmamak için olağanüstü çaba gösteren, milli

eğitimde beceriksizliğimizi kapatan ücretli öğretmenlere diş bileyecek kadar sinirleri gergin

ve yıpranmış durumdalar.  Hangilerinden vaz geçelim? Çocuklarımızı  sahipsiz bırakmayan,

onları  yetiştirmek için  harçlıktan beter  ücretlere  talim eden,  yeterli  sosyal  ve  ekonomik

güvenceden mahrum kalan ücretli  öğretmenlerimizden mi,  yoksa binbir  umut ve çile ile

okuyan, başarıyla bitirdiği okulu yetmezmiş gibi adeta umut doğrama tezgahına dönüşen

KPSS sınavlarında tarumar olan öğretmen adayı gençlerimizden mi? Hepsi de bizim gencimiz,

hepsi de kıymetli, hepsi de güzel bir hayata layık üretken nesillerimizdir!

Eğitim sistemimiz nesil ve değerler öğütme makinesine döndü! Asla milli eğitim veremeyen,

sistemsel  bütünlüğü  kalmayan,  eğitimi  de  sağlıklı  yapamayan  bir  sistemsizlik  içinde

kaybolduk!  Öğrencileri  bilgi  ve  beceri  alanlarına  uygun  ayrıştırma,  meslek  edindirme,

güçlendirme ve kadim değerlerimizi yükleyerek yaşatma fonksiyonu neredeyse sıfıra inmiş bir



yapıdan söz ediyoruz. Bütün çocukları üniversite okumak zorunda hissettiren, sıfır puan çekse

bile  üniversite  yolunu  ardına  kadar  açan  bu  yapı,  sorunları  sadece  22-23  yaşına  kadar

öteleme görevini üstleniyor. Her yıl yüzbinlerce mezun gencimiz işsiz ve umutsuz nesiller

havuzuna dökülerek çırpınıyor. Gençler arasında intihar oranı giderek yükseliyor! Hemen her

şeyi  üniversite  boyutunda  düşünerek  meslek  eğitimini  ve  genç  yaşta  girişimcilik  gibi

yeteneklerini elbirliğiyle boğduk!

KPSS sınavlarında umutlarını doğradığımız yetmezmiş gibi, yıllarca okuduktan sonra atanma

hayaliyle avunan gençlerimizin önüne bir de 35 yaş sınırı çıkardık! Geçmişte şaibeli sınavların

iptal  edilmesi,  kadro  alımlarının  geciktirilmesi,  sınırlı  sayıda  açılan  kadrolara  torpilli

mülakatlarla birilerinin yerleştirilmesi sonucu, beklemek zorunda kalan gençlerimiz zaman

kaybetti  ve  yaşları  ilerledi.  Anayasamızda  olmayan  yaş  engelleriyle  daha  çalışamadan

emekliye ayrıldılar! Devlette sistem yaklaşımı bozulunca böyle garabetler oluyor işte. Hem

emeklilik yaşını 65’e çıkarmak hem de 35 yaştan ilerisini ne kamuda ne de özel sektörde

istihdamdan kaçınmak nasıl bir mantığın tezahürüdür? Kamuda KPSS A ve B mesleklerinde 35

yaş sınırı konulması haksız ve mantıksız bir uygulamadır. Sistem nazarıyla bakıldığında tüm

kuralların uyumlu olması, böyle çelişen uygulamaların kaldırılması gereklidir.

Hemen her şehre birer üniversite kurduk. Niyet çok güzel, çabalar da takdire şayandı. Sonra

giderek  yükselen  nitelikli  akademisyen ihtiyacını  fark  ettik.  Bazı  alanlarda  ciddi  eksikler

gördük. Yine pratik ve iş bitiren zekasıyla büyüklerimiz güzel bir çözüm buldu. En çok ihtiyaç

duyulan  100  alanda  2000  gencimize  YÖK  bursuyla  doktora  yaptıralım,  yüksek  kalitede

yetişsinler, ciddi sayıda yayınlar yapsınlar ve program sonunda hem üniversitelerde hem de

endüstride istihdam edelim dedik. Projeyi duyurduk, gençleri heveslendirdik, bütçeler ayırıp

harcadık, istihdam garantili gibi reklamını yaptık ve uyguladık. Sonra projenin kurucusu ve

yöneticisi  YÖK  Başkanı  başka  bir  göreve  geçince,  klasik  bürokrat  kaprisiyle  yeni  YÖK

Başkanının  100/2000  projesini  ve  sonradan  artarak  geldiği  rakamla  5000  gencimizin

geleceğini adeta çöpe attık. Üniversitelerimiz yüksek nitelikli akademisyenlerden, gençlerimiz

başarılı bir gelecekten mahrum bırakıldılar! Kendi elimizle doktoralı işsizler ordusu kurmayı

başardık! Çünkü bizde sistem yok! Sistemsizlik veya sistemlerde devamsızlık sistemi var!

Şehirlerimizi başıboş köpek terörüne teslim eden sistematik beceriksizliğimiz:

Kadim medeniyetimiz boyunca, köpeklerin varlığı, hayatımızdaki yeri ve fonksiyonu hep belirli



olmuştu. Mal, mülk ve arazilerin korunmasında, çiftlik hayvanlarının beslenmesinde yardımcı

canlılar ve duygusal bağ kurabildiğimiz sadık dostlarımızdı. Kırsal bölgede yoğun ve bazen

zaruri ihtiyaç halindeyken şehirleşmeye başladıkça diğer çiftlik hayvanları gibi hayatımızdan

ayrılmaları  gerekti.  Şehirlerde  ihtiyaç  fazlası  köpekler  başıboş  ve  belirli  köşe  başlarında

yaşamaya başladılar. Yerel halkın yardımı ve desteğiyle idare ettiler. Başıboş köpek sayısı

insanları rahatsız eden boyutlara geldiğinde, saldırı ve hastalık olayları yaşandığında zabıta

gibi görevliler tarafından müdahale edilerek genelde sayıca sınırlı tutuldular.

Avrupa Birliğine üyelik ve uyumlandırma çalışmaları kapsamında, 2003 yılında Avrupa Ev

Hayvanlarını Koruma Sözleşmesini imzaladık. Bu sözleşme ile evcil hayvanların her yönüyle

değerlendirilip  en  iyi  refah  şartlarının  sağlanması  istenmekle  birlikte,  başıboş  evcil

hayvanların  sayıca  kontrol  edilmeleri  için  resmi  makamlarca  yapılması  gerektiğinde itlaf

metotları dahi tanımlanmış ve daha önce kullanılabilen zehirleme gibi acı ve ızdırap veren

kontrol yöntemleri yasaklanmıştır.

2004  yılına  kadar,  başıboş  köpeklerin  sayısı  belediyeler  tarafından  gerektiğinde  itlaf  ile

kontrol altında tutuluyor ve çeteleşip hem insanlara hem de diğer hayvanlara saldırmaları

önleniyordu. AB ile uyum kapsamında biz de 5199 sayılı Hayvanları Koruma Yasasını çıkardık.

Ama yasa yapılırken Sayın Vekillerimiz feci şekilde yanıldılar veya art niyetli kulis çalışmaları

ile kandırıldılar! Kanunu yaparken rehber metin olarak 2003 yılında imzaladığımız Avrupa

Sözleşmesini referans almaları gerekiyordu. Ancak kanunun gerekçesinde bu sözleşmeden

hiç bahsetmediler! Onun yerine sahte olduğu tescilli bir sözde UNESCO Beyannamesini esas

aldılar. UNESCO’nun böyle bir beyannamesi yoktu! Bu sahte beyanname yüzünden hayvanları

insanla eşdeğer gösteren hak terimi de gerekçede kullanıldı. Kanunda kurulması gereken

insan  sağlığını  ve  güvenliğini  de  koruma  dengesi  bozuldu.  Halbuki  Avrupa  Sözleşmesi

hayvanların koruması ve refahı için yapılmıştı, hayvanların hakları değil refahı olurdu! Hak

ifadesi insanlara özel sorumluluklar ve görevlerle beraber gelen özel bir hukuksal kavramdı.

 



    

Yapılan bir başka vahim hata da aynı kanunun gerekçesinde Gazi Mustafa Kemal Atatürk’ün

başıboş hayvanları ASLA öldürtmediği şeklinde yalan bir ifadenin yer almasıydı!

 

Halbuki  1932  yılında  Türkiye  çapında  sıkça  görülmeye  başlanan  kuduz  vakaları  (tıpkı

günümüzde olduğu gibi)  üzerine  Resmi  Gazete’de  özel  “Köpeklere  karşı  ittihaz  edilecek

tedbirler  hakkında TAMİM” yayınlanmış,  sahipsiz  bütün başıboş  köpeklerin  ve  sahipli  de

maskesiz  (ağızlıksız)  görülen  bütün  köpeklerin  itlaf  emri  verilmiştir!  2004  yılına  kadar

belediyeler tarafından uygulanmaya devam edilen, zehirle veya gerekli görülürse kurşunla

itlaf yöntemi önemle emredilmiş ve takibi istenmiştir.  

 



 

2003  yılında  imzaladığımız  Avrupa  Evcil  Hayvanları  Koruma  Sözleşmesinde  zehirle  itlaf

yöntemi yasaklanmıştır. Bundan sonra 5996 sayılı kanunumuzda “Hayvan refahı / MADDE 9-

(2)  Hayvanların kesimi  ve hastalık  kontrolü amacıyla itlafı,  hayvanlarda heyecan,  acı  ve

ıstırap oluşturmadan, uygun araçlar kullanılarak yerine getirilir.”  ifadesiyle genel çerçeve

çizilmiştir.  3285  sayılı  Kanuna  dayalı  olarak  çıkarılan,  daha  sonra  3285  yürürlükten

kaldırılarak 5996 sayılı  kanuna bağlanan “Hayvan Sağlığı  ve Zabıtası  Yönetmeliği” içinde

hasta,  zararlı  ve  tehlikeli  hayvanların  imhası,  kuduz  hastalığına  yakalanan  veya  kuduz

hayvanlarca ısırılan hayvanların 10 gün bekletildikten sonra öldürülerek imhası gibi uygulama

hükümleri tanımlanmıştır.

Belediyeler  ve  diğer  kurumlarda  gereken  barınak,  özel  yaşam  alanı  vb.  altyapı

hazırlanmadan,  Veteriner  Hekim,  veteriner  sağlıkçı  gibi  uzman  personel  eksikleri

giderilmeden,  2004 yılında sahte bir  belge baz alınarak çıkarılan,  insanların can ve mal

güvenliğini  yok  sayan  5199  sayılı  kanun  ile  sokaklarımızda  başıboş  köpek  sorunu  hızla

büyümüştür. Tehlikeli sayılara ulaşan, kuduz, kist hidatik ve delibaş hastalıkları gibi öldürücü

hastalıkları hem insanlara, hem de çiftlik hayvanlarına bulaştıran başıboş köpekler yüzünden,

sadece son bir yılda en az 33 insanımız hayatını kaybetmiştir.  Başıboş köpeklerin neden



olduğu  yüzlerce  trafik  kazasında  yaşanan  can  ve  mal  kayıpları  tahammül  ötesidir!  Çünkü

sistemsiz ve hazırlıksız bir şekilde oldu bittiyle çıkarılan 5199 sayılı kanun uygulaması tam bir

faciaya dönmüş ve belki de Cumhuriyet tarihinde ilk defa bir kanun bu kadar yoğun “katil

yasa” eleştirisi almıştır. Teşkilatı hazırlanmayan, insan sağlığını ve güvenliğini yok sayan,

düzmece bir beyanname üzerine tesis edilen bu kanundan milletimiz hayır görmemiş, 2021

yılında yapılan son düzenleme ile adeta garabetin üstüne tüy diken hükümler konulmuş,

başıboş köpekleri tıpkı Hindistan gibi kutsal dokunulmaz varlıklara çevirmiştir.

Sonuç;

Sistemsiz  ve  üst/yan  sistemlerle  entegresiz  yapılan  her  düzenleme  ve  uygulama  birer

hezimet ve israf kaynağına dönmüştür. Yukarıda sadece eğitim ve başıboş köpek sorununu

örnek verdik. Bunlar gibi halkımızı sıkıntıya sokan ve kaynaklarımızı heba eden, haksız rantçı

fırsatçılara meydan veren serbest piyasa, tarım politikaları, hileli ticari işlemler gibi çok sayıda

konumuz  var.  Maksat  hepsini  sayıp  dökmek  değil,  sistemsiz  ve  günü  birlik  çözüm

kolaycılığının  sonuçlarını  farklı  mecralardan  göstererek  bütüncül  çözüm  odaklı  olmaya

yöneltmektir. Mesela sağlıklı, kaliteli, ekonomik tarım ve gıda ürünlerine ulaşmak halkımız

için  temel  haklardandır.  İncir  ve  narenciye  gibi  ürünleri  ancak  ihracatta  zararlı  ilaç

bulunmasıyla gümrüklerden geri dönünce bol ve ekonomik yiyerek sonrasında yaygın kanser

ve diğer hastalıklarla acı faturalarını ödemekten korunabilmeliyiz!

Kurduğumuz aptal sistemlerin zarar ve ziyanı, akıllı yöneticilerimize rağmen halkımıza ve

devletimize yansıyor! Eğitimden başlayarak, tüm yapıyı gözden geçirmenin ve insanlara

bırakmadan akıllı sistematik tasarımlara yol vermenin vakti gelmedi mi?

YÖK Mağduru “100/2000 Bursiyerli”
Akademisyenlerden Haberiniz Var mı?
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Daha  1994  yılında  başladığım  Sağlık  Eğitim  Enstitüsü  öğrencisiyken  içimde  yeşeren

Akademisyen olma arzumu, yıllar sonra Sağlık Yönetimi Doktoramı tamamlayarak bir zemine

oturtmayı başardım elhamdulillah. Aradan geçen yıllar içinde bitirdiğim okulların hepsi, bu

dileğimi  daha  da  perçinledi  ve  olgunlaştırdı.  Şimdi,  Sayın  Cumhurbaşkanımızın  verdiği

teminatın gereği olarak, Meclisimizden EYT yani emeklilikte yaşa takılanlar diye bilinen hak

mağdurlarının durumunu düzelten yasanın bir an önce çıkmasını bekliyor ve memurluktan

emekli, akademisyenlikte taze ve heyecanlı bir vatandaş olarak Vakıf üniversitelerinde görev

alacağım günleri iple çekiyorum. EYT haksızlığı yüzünden 10 yıl ötelenen emekliliğimin 7 yılı

zaten geçti. Bari 3 yıl daha sürmesin ve 32 yıllık SGK’lı hizmetim güzel bir şekilde noktalansın

istiyorum.

Akademik  kariyeri  asıl  geçim  kaynağım  olarak  düşünmedim!  Çünkü  memurken  kamu

üniversitelerine geçişin imkansız derecesinde zor olduğunu iyi biliyorum! Yrd. Doç. unvanı

kaldırıldıktan  sonra  Dr.  öğretim üyeliği  şartları  aşırı  zorlaştırıldı.  Neredeyse  bütün  kamu

üniversiteleri a sınıfı SCI yayını istiyor! Doktorasını yeni bitirmiş birisinin SCI yayını yapması

zor ve uzun süre gerektiren bir durumdur. Böyle olunca ilan edilen sayılı kadrolar iki şekilde

dolduruluyor: Birincisi her üniversite öncelikle kendi asistanlarını veya öğretim görevlilerini

yetiştirerek üst kadrolara hazırlıyorlar. Bunun için hem akademik yardım hem de puanlamada

doğal  kayırmacılığa  götüren  ölçekler  uyguluyorlar.  Yani  gelin-damat  hepsi  aile-akraba

çevresinden gibi kapalı devre gidiyorlar. İkinci durumda, kazara dışarıdan birisinin şartları



sağlamaması için de sıradışı tanımlamalar ve dosya değerlendirmelerinde negatif eğilimlerde

bulunuyorlar. SCI yayını gibi şartlar da işlerini kolaylaştırıyor. Son tahlilde gerekirse onu da

yok sayma yetkileri ihtiyaç vb. mazeretlere dayanarak kullanıyorlar.

Anlayacağınız kamu üniversitelerine geçmeyi neredeyse hiç düşünemedim bile! O yüzden

EYT  ile  emekli  olmayı  ihtiyaç,  liyakat  ve  emek  odaklı  yaklaşan  Vakıf  Üniversitelerinden

birisinde görev almayı murat ediyordum.

100/2000 Projesi nedir?

Kendi özelimden bu ayrıntılı girişi yapma nedenim kamu üniversitelerinde öğretim üyeliğinin

zorluğunu  ve  şartlarını  anlatabilmekti.  Bununla  beraber,  sayıları  hızla  çoğalan

üniversitelerimizde yeterince akademik kadronun olmadığı, akademisyen eksikliğinden dolayı

tescilli  bölümlerin  işletilemediği,  eğitim-öğretim ve  ar-ge  faaliyetlerinin  istenen  seviyeye

gelemediği açıktır. İşte bu noksanlığı ve ihtiyacı gören, hem endüstride hem de akademide

ihtiyaç duyulan alanlara uygun akademisyen ve uzmanların gerektiğine inanan Devletimiz

2016 yılında muhteşem bir proje hazırlamış. Bakanlıklar ve üniversiteler ile görüşülerek en

çok ihtiyaç duyulan 100 alanda 2000 doktora öğrencisini en iyi seviyede yetiştirmek ve hem

akademide hem de endüstride istihdam edilmelerini istemiş. Proje ismindeki 100/2000 ibaresi

de buradan geliyor.  Projenin  liderliğini  bizzat  YÖK Başkanı  Sayın  Prof.  Dr.  Yekta  SARAÇ

üstlenmiş. 2016 yılında Türkiye genelinde yapılan tanıtımlar ile başvurular alınmış, gençlere

Türkiye’nin en çok ihtiyaç duyduğu alanlarda yetişme yolu açılmış. İlk öğrenciler 2017 Şubat

ayında eğitime başlamış.

100/2000 kapsamında belirlenen alanlar içinde su ürünleri, yapay zeka, kanser, sonradan

Covid gibi çok özel konular seçilmiş ve gençlerimiz yetiştirilmiş. Verilen burslar her ne kadar

asgari ücret gibi nispeten makul seviyeye gelemese de ihtiyaç giderdiği ve program bitiminde

istihdam sözü ve umudu olduğu için sabır ve şükürle sebat edilmiş.

YÖK Başkanı Sayın Yekta SARAÇ’ın yönetimi altında ilan edilen kontenjanlar ve  sonrasındaki

istihdam vaatleri ile önemli bir teveccühe ulaşan program daha sonra konu ve öğrenci sayısı

açısından daha da genişletildi ve bugün mezunlarla birlikte burs programına alınan öğrenci

sayısı 5.000 kişiye ulaştı.

Programın başarıyla tamamlanabilmesi için öğrencilerin en az 1 adet SCI yani a sınıfı yabancı



bilimsel yayın da yapmaları gerekiyordu. Bu kural ve diğer bilimsel etkinlikler öğrencilerin üst

seviyede nitelikli mezunlar olmasını sağladı. Bilimsel yeterlik puanları ile konularında ehliyet

ve liyakatleri oldukça yükseldi.

Lisans ve Yüksek Lisans mezunu gençlerimize seçilen branşlarda doktora yapmayı kabul

etmeleri halinde hem destek bursu verileceği hem de istihdamları sağlanacağı bürokrat ve

siyasiler  tarafından reklam edildi.  Genç akademisyen adaylarımız listelere bakarak kendi

hayallerini değil, ileride çalışabilecekleri, boş kadrosu olan alanlardan birisini yani hayallerine

en yakın olanı seçti ve YÖK burslu akademisyenliğe başladı.

Doktora yapmış birisi olarak, hakkını vermek istediğinizde ve zaten Hocalarınız tarafından

beklendiğinde ne kadar yoğun emek ve gayret gerektirdiğini, derslere hazırlık ve sunumların,

makale araştırmalarının ne kadar zaman alabildiğini iyi biliyorum. Bu gençlerimiz zaten burs

alarak  maddi  ihtiyaçlarının  bir  kısmını  karşılayabildikleri  için  ayrıca  diğer  işlerde  pek

çalışmadılar. Genelde tam zamanlı asistanlar gibi okullarında akademik faaliyetlere ders içi ve

ders dışı bakmaksızın katıldılar.

Bu gençlere yapılan yanlışın ilki şu oldu: Okullardaki bölüm hocaları ellerinin altında tam

zamanlı bursiyer doktora öğrencilerini hazır bulunca, onları asistan olarak kadrolarına alıp

daha da yetişmelerini sağlamak yerine, stajyer öğrenci muamelesi yapıp her işlerinde asistan

gibi kullandılar,  özel işlerini  veya çalışmalarını  dahi yaptırdılar.  Ama dönem sonu gelince

haydi  güle  güle  diyerek  yolda  bıraktılar.  Asistan  kadrolarını  kendi  öğrencilerinden  veya

idarenin tercihlerinden yana kullandılar.

YÖK Bursiyeri  olarak  doktora  eğitimlerini  başarıyla  tamamlayan öğrenciler,  bu sefer  asıl

felaketle yüzyüze geldiler! Artık doktora bittiği için bursları tamamen kesilmişti. Üniversiteler

kolay kolay her branşta akademisyen ilanına çıkmıyordu. Zaten bu gençlerin çoğu da zor

bulunan özel branşlar için yetişmişlerdi. Çıkan sayılı ilanlar ise yukarıda açıkladığım üzere

“adrese teslim” gibi belli şahısları tarif ettiği için başvuru şartları çok zorlaşıyordu.

En küçüğü 30’lu yaşlara gelen bu 5.000 gencin tek suçu Devletine ve devletin önemli bir

kurumu olan  YÖK’e,  YÖK Başkanı  Sayın  Yekta  SARAÇ’a  güvenmekti!  Sayın  SARAÇ,  YÖK

Başkanlığından ayrılıp Cumhurbaşkanı Başdanışmanı olunca 100/2000 projesi ve öğrencileri

adeta yetim ve öksüz kalarak kaderlerine terk  edildi!  Çünkü klasik  yönetici  hastalığımız

nüksetmiş,  yeni  YÖK Başkanı  Sayın  Prof.  Dr.  Erol  ÖZVAR projeye  SICAK bakmadığı  için



ilgilenmemiş,  istihdam boyutuyla uygulanmasını  isteyip takip etmemişti!  5.000 gencimiz,

üstelik en çok ihtiyaç duyulan alanlarda yetiştirilen yüksek nitelikli doktorumuz sırf yönetici

kaprisi ve başarı puanı gidene yazılmasın çekemezliği nedeniyle cehennem gibi yalnızlığa ve

çözümsüzlüğe itiliyor!

Uzun ve yorucu bir eğitimi tamamladığı halde yeterince fırsat verilmediği için, hayata ve

devletine küsen, kendini yalnız ve çaresiz hisseden, yapacak başka bir iş veya meslek için

pek zamanı kalmamış ama şimdiden tükenmişlik sendromunun dibini görmüş 5.000 kadar

gencimiz  evinde  kızgın  ve  kırgın  beklemek  zorunda  bırakılıyor!  Bu  kadar  insanımızı

değerlendiremeyeceksek neden burs ve umut verdik? Harcanan onca zaman ve bütçenin

israf büyüklüğünü düşünen var mı? Biz bunca işi ve harcamayı boşa yapacak kadar zengin

miyiz? Devletin uygulamaya başladığı,  yatırım yaptığı bu ve benzeri  projeleri,   dönemsel

değişen yöneticilerin kaprislerine kurban edilecek kadar sahipsiz midir?

Ne yapılmalı?

Öncelikle  bu  gençlerimizin  doldurulduğu  umutsuzluk  ve  itilmişlik  havuzunun  kurutulması

gerekir!  Üniversitelerin talep ettikleri  her akademisyenlik kadrosu için öncelikle varsa bu

alanda bekleyen 100/2000 YÖK Bursiyerli Doktorların istihdam edilmesi esas olmalıdır. Tek

kişilik kadrolar bu bursiyerli doktorlar havuzundan, birden fazla alımlarda en az yüzde 50

oranında bunlardan seçilme zorunluluğu getirilmelidir.

YÖK, merkezi sistemle Üniversitelerin fiili kadrolarını ve eksiklerini tespit etmeli, Üniversitenin

talebini  beklemeksizin  re’sen  merkezi  atamalarla  kendi  oluşturduğu  bursiyerli  doktor

havuzunu dağıtmalıdır.  Vakıf  üniversitelerinin YÖK Bursiyerli  Doktorları  istihdamları  teşvik

edilmeli, talep edilmesi halinde bu şekilde başvuranlara kolaylık sağlamalıdır.

Gelecekte  bu  havuzun  daha  fazla  şişip  mağduriyetlerin  kronik  ve  artan  bir  ivme

göstermemesi için, bu projede yeni öğrenci alımı sayıları kısıtlı tutulmalı ve kadro talebinde

bulunan üniversitelerden başarı halinde istihdam garantisi alınmalıdır.

Alanında  doktora  yapmış  bu  uzman  gençlerimize  sadece  akademide  değil  Bakanlıkların

bilimsel  ağırlıklı  çalışan teşkilat  ve kuruluşlarında da ihtiyaç duyulacağı  açıktır.  Mezunlar

havuzunda bekleyen gençlerimizin alan ve çalışma konularına göre listeleri ilgili Bakanlıklara

verilmeli, ihtiyaç duyulan pozisyonlar için istihdam daveti almaları sağlanmalıdır. Mesela Su



Ürünleri konusunda Yüksek Lisans ve bu proje kapsamında Doktora yapmış bir gencimizi

tanıyorum.  Yabancı  dil  puanı  yüksek,  SCI  yayın  sahibi,  çok  sayıda  bilimsel  makalesi

yayınlanmış hazır kıta süper asker gibi bekliyor.  Balıkçılık ve Su Ürünleri Genel Müdürlüğü

bünyesinde çok kıymetli saha çalışmaları veya Ar-Ge hizmetlerinde üstün başarıyla görev

yapabileceğini biliyorum.

Yaptığım araştırmada bu sorunu öğrenen ve çözülmesi için çaba gösteren tek siyasi kişinin

Sayın Metin KÜLÜNK olduğunu öğrendim. Kendisine bu genç kardeşlerimiz adına teşekkür

ediyor, konunun hayırlı bir sonuca ulaşması için ilgi ve alakasının devamını diliyorum.

Sonuç olarak;

Bu  gençlerimize  umut  ve  fırsat  veren  Devletimizdir.  30’lu  yaşlarına  kadar  eğitimle

yetiştirdiğimiz, kaynaklarımızı harcadığımız bu insanları bir kenara atamayız. Çünkü Devlet

kandırmaz! Çünkü Devlet yolda bırakmaz! Bu gençlerin geleceği ve istihdamı, tıpkı Yetiştirme

Yurtlarında büyüyen evlatlarımız gibi Devletin himayesi altına girmiştir! Devletin projesine

katıldıkları ve yıllarını harcadıkları için, artık başka bir işte mutlu ve başarılı olmaları da çok

mümkün değildir. Yetişmiş değerlerimizi heba etmeyelim, umutlarını yıkmayalım, ülkemizi ve

Milletimizi hizmetlerinden mahrum bırakmayalım!

Milli Eğitimin Utandıran İhmali
#ÜcretliÖğretmenler

https://ercanozcelik.com/milli-egitimin-utandiran-ihmali-ucretliogretmenler/
https://ercanozcelik.com/milli-egitimin-utandiran-ihmali-ucretliogretmenler/


Türkiye nüfusu her ne kadar amansız bir hızla yaşlanma trendine girmiş ve çocuk  doğum hızı

negatif düzeylere düşmüş olsa da, ilk ve orta düzey örgün eğitimimizde yer alan 19 Milyon

155 bin 571 öğrencinin varlığı, halen genç sayılan nüfusumuzun dinamikliğini gösteriyor!  Bu

düzeyde eğitim veren 14 bin 179 özel okulla birlikte, toplam 70 bin 383 okulumuz var! Son

öğretim yılında hizmet veren toplam 1 milyon 139 bin 673 öğretmenimiz olmuş. Bunların

975 bin 698’i resmi okullarda görev almış.

Yukarıdaki  verileri   Milli  Eğitim  Bakanlığının  yayınladığı  son  rapor  olan  “Milli  Eğitim

İstatistikleri,  Örgün Eğitim 2021/’22”  belgesinden aldım.  Milli  Eğitimin  henüz atama

yapmadığı  veya yapsa da talibi  olmadığı  için boş kalan kadrolardaki  öğretmen ihtiyacını

gidermek  için  başvurduğu  yöntemlerden  birisi  de  ders  saati  bazında  ücretli

öğretmenlik statüsüdür. Bugünlerde öğretmenlik yapmaya devam eden atanmaya liyakatli

ücretli  öğretmen  sayısının  yaklaşık  10  bin  kişi  civarında  olduğu  söyleniyor.  Ücretli

Öğretmenlerin utandıran tarafı veya yok sayılmışlığı 284 sayfalık bu istatistik raporuna da

yansımış! Kitap gibi kalın ve aşırı ayrıntılı olan raporda her şey var ama ücretli öğretmen

grubunu temsilen minicik bir başlık bile yok!

Ücretli öğretmenler adeta sanayide karın tokluğuna çalıştırılan kayıtsız işçiler gibi olmuşlar.

Tabiri caiz ise etlerinden ve sütlerinden yani bütün emek ve hizmetlerinden sonuna kadar

yararlanılıyor.  Kadrolu  öğretmenlerden beklenen bütün başarı  ve  faaliyetler,  kılık  kıyafet

uygunluğu,  öğretmen alicenaplığı  ve fedakarlık  gibi  her  şey eksiksiz  isteniyor  ve hesabı

soruluyor. Ama iş emeklerinin karşılığı olan ücret ve sosyal güvencenin sağlanmasına gelince,



köleden beter şartlarda kalmaları isteniyor.

Ücretli  öğretmenler  fiilen  girdikleri  ders  sayısı  kadar  ödeme  alıyorlar.  Kadrolu  öğretmenler

gibi haftalık limit olan toplam 30 saat dersin tamamını verseler bile, ay sonunda aldıkları tutar

bir asgari ücret kadar etmiyor! Çünkü ders başına aldıkları rakam sadece 40 TL! Üstelik kendi

iradeleri dışında derse giremedikleri resmi tatil, kar yağışı, salgın hastalık vb. günlerde yok

sayıldıkları için SGK primleri dahi tam değil 15-16 gün üzerinden yatırılıyor! Yani aldıkları

ücret yetersiz olduğu gibi, emeklilik hayalini bile kuramıyorlar!

Bakanlık tarafından öğretmen ataması yapılmadığı, yapılsa da eksik kaldığı veya talibi hiç

çıkmadığından öğretmensiz olduğu bilinen okullar için, yerel Milli Eğitim Müdürlüklerinin can

simidi  ücretli  öğretmenler  olmuştur.  Her  müdürlük,  bağlı  okullarından gelen talebe göre

başvuruları değerlendirip ücretli öğretmenlik statülerini onaylayarak sistemi işletmiştir. Bu

çözümle neredeyse 20 yıldır çalıştırılan ve adeta sömürülen ücretli öğretmenlerimiz vardır!

Konuyu bilmeyenler veya muhalif olanlar, kimse zorla derse sokmuyor onlar da çalışmasınlar

bu şekilde diyebilirler.  Ücretli  öğretmenlerin bir  kısmı atama bekleyen KPSS havuzundan

geliyor. Onların bütün hayatı öğretmenlik yapmak üzere planlanmış ve eğitimleri de öyle

yapılmış. Atama beklerken mesleki deneyim kazanmak, kendilerini okutan ailelerine daha

fazla yük olmamak ve belki ileride fedakarlıklarının bir karşılığı olarak tıpkı “Özel Dershane

Öğretmenleri” gibi atanabilmek umuduyla sabredip çalıştılar, çocuklarımıza eğitim verdiler.

Onların severek yapabileceği başka bir işleri de yoktu zaten! İleride atanabilme hayallerine

kızabilir ve uyanıklık şeklinde yorumlayabilirsiniz ama; fiilen verdikleri emekleri, katlandıkları

zorlukları ve maruz kaldıkları sıkıntıları küçümseyemez, yok sayamazsınız!

Atama yeterliliğine sahip  olmayıp,  2  yıllık  önlisans  gibi  okullardan mezun olduğu halde,

alternatifleri  bulunamadığı  için  ücretli  öğretmen  görevi  verilen  gençlerimiz  de  var.  Onların

durumları atamaya uygun olmasa da aldıkları ücretlerde iyileştirme, SGK primlerinde tam

sayılma gibi insani ve ahlaki iyileştirmelerle yaşanabilir hale getirilebilir. Normal öğretmenleri

atayamıyoruz diye, vekaleten görev verdiklerimizin canını  çıkarmaya, hakkını  sömürmeye

gerek var mı?

Milli  Eğitim  Bakanlığı  her  ne  kadar  görmezden  gelse  ve  haklarını  zayi  etse  de;  ücretli

öğretmenler eğitim hizmetlerinde ayıp örten, eksik gideren, ihtiyaç duyulan, gençlerimize

diğer öğretmenlerden farksız ve eksiksiz emeği geçen, kara gün dostu fedakar ve cefakar



insanlarımız, kıymetli yetişmiş insan gücü kaynağımız, eğitim kahramanlarımızdır! İçlerinde

Gaziantep  Karkamış’ta  terör  örgütünün  hain  saldırısıyla  hayatını  kaybeden  Ayşenur

Alkan gibi şehit kardeşlerimiz de var! Onları yok sayıp daha fazla mağdur etmek yerine,

ehliyet  ve  liyakat  esaslarına  uyularak,  en  az  3  yıllık  dönemde  fiili  emeği  olanları  doğrudan

kadroya almak gerekir. Ücretli öğretmenlik okul ve milli eğitim müdürlükleri için kolay ve

kurnaz bir  istihdam yolu değil,  çok özel şartlarda zorunlu kalınınca başvurulan bir  imdat

sistemi olmalıdır. Keyfiliğin önüne geçmenin ilk yolu reel ihtiyaca uygun kadrolara atamaların

hızla yapılması, fiili durumun kayıtlı ve sağlıklı hale getirilmesidir.

Neredeyse 1 milyonluk kadrolu öğretmen havuzu içine, şimdiye dek mağdur edilen yaklaşık

10 bin atanmaya liyakatli  ücretli  öğretmenimizin katılması  ne havuzun hukukuna, ne de

eğitimin maliyetine kayda değer bir olumsuz etki yapmaz! Ama insanlığımıza, vicdanımıza,

emektar eğitim kahramanlarımıza çok şey katar! Türkiye aciz bir ülke değildir! Evlatlarını

eğitim için  teslim ettiği  öğretmenlerine  layık  olan  ücreti  ve  sosyal  güvenceyi  rahatlıkla

sağlayabilir!  Eğitimde  ayıp  kapatan,  eksik  gideren  ücretli  öğretmenlerimizi  daha  fazla

üzmeyelim, liyakatlarına göre kadrolara alalım, böyle kalması zorunlu olanlarına da haklarını

güzelce  verelim!  Ülkemiz  için,  geleceğimiz  için,  yarınları  kuracak  nesillerimiz  için  bu

düzenlemeye değer! Öyle değil mi?

Hayatta Başıboşluğa Yer Yoktur!

https://ercanozcelik.com/hayatta-basibosluga-yer-yoktur/


TDK Sözlüğüne göre,  başıboşluğun sıfat  anlamı “bir  şeye veya kimseye bağlı  olmayan”,

zarf/mecaz  anlamı “yönetimsiz, baskısız, denetimsiz bir biçimde” demekmiş.

Başıboşluğun olduğu yerde karmaşa, haksızlık, zarar/ziyan, fırsatçılık, zulüm ve adaletsizlik

boy gösterir. Doğal yaşam başıboş değildir. Doğal kurallar, bir zincir ve döngü içinde birbirini

destekleyen süreçler  sistemidir.  Her  şeyi  özel  bir  hikmetle  yaratan Yüce Allah’ın,  kainat

eserinde  başıboşluğun  veya  tesadüfün  olduğunu  iddia  etmek  büyük  bir  iftira  ve  körlük

derecesinde cehaletle ancak açıklanabilir!

Başıboşluk, insani bir kusur veya hatalar manzumesidir. Nerede yapılırsa zincirleme sorunlara

ve ağır zararlara yol açar.

Bugünlerde yoğun hissettiğimiz başıboşluk örnekleriyle açıklayalım:

Son  yıllarda  piyasalarda  yaşadığımız  durum  tam  bir  başıboşluktur!  Çünkü  sınırları

tanımlanmayan,  sağlıklı  ve  düzenli  kontrol  edilmeyen  yani  başıboş  bırakılan  sektörlerin

tamamında, vahşi kapitalist sömürü düzeni adeta bir King Kong gibi kontrol edilemez hale

gelmiştir. Akaryakıt ve diğer enerji kaynaklarında başlayan yangın, tüm sektörlere yayılmış ve

hakkaniyeti  sorgulanamayan  fahiş  zamlar  seline  dönmüştür!  Devletin  mal  ve  ürünlerde

piyasa kontrolünü simsarların insafına terk etmesiyle, gayrimenkulden tarım ve gıdaya kadar



her  alanda  çılgınca  zamlar,  stoklar  ve  manipülasyonlar  yaşanmıştır.  Temel  ihtiyaçlar

sektörünü üretimden dağıtıma kadar ele geçiren ve tedarikçileri  de kendilerine bağlayan

zincir  marketlerin  güç  zehirlenmesi,  devlete  meydan okuyacak  kadar  ilerlemiştir.  Halkın

çığlığını duyan idarecilerin yaptığı cüz-i ÖTV ve KDV indirimi gibi ayarlamalar ise anında fiyat

oyunları ile açgözlü satıcı ve aracıların cebine yaramış, kazançları katlanmıştır. Serbest ve

sınırları  belirsiz  piyasa en temelde başıboş ve halk düşmanı kapitalist  sömürü düzenidir.

Etkileri daha da kalıcı olmadan tüm sektörlerde şartlar ve limitler tanımlanarak sıkı kontrol

altına alınmalıdır. Ürünlerine daha fazla zam yapmaktan utanan firmaların, gramaj eksilterek

yaptıkları örtülü hırsızlık gibi kepazelikler de önlenmeli ambalajlı ürünlerde sabit gramajlar

zorunlu tutulmalıdır. Piyasaların başıboşluğu sadece kira artışlarına %25 zam sınırı konularak

giderilemez. Her sektöre yayılan başıboşluk giderilmelidir.

Yerli ve yabancı güç merkezlerinin işbirliğiyle, aile düzenimizde de başıboşluk hakim olmaya

başladı. Artık sağlamlığıyla övündüğümüz bir aile yapısı kalmadı! Ailede kimin ne görevi ve

sorumluluğu olduğu belirsizleşti. Anne ve babalık rolleri, hakları ve yetkileri karman çorman

oldu. Çocukların terbiyesi, eğitimi, maddi ve manevi yönlendirmeleri ailenin kontrolünden

alındı. Ailede mahremiyet ve meşru cinsel güvence kalmadı! Yasalar aile olmaktan çok zina

şeklinde nikahsız birliktelikleri teşvik eder hale geldi. Namus ve ahlak kavramları düşman

görüldü.  Bütün  ticari  ve  idari  kurumlarda  doğal  olarak  yer  alan  hiyerarşik  düzen,  aile

açısından yok edildi  ve aile ucube birlikteliğe çevrildi.  Tek taraflı  kadın beyanı  ile  erkeklerin

bütün  haysiyet  ve  şerefi  kadının  iki  dudağı  arasına  hapsedildi.  Evlilikler  bitirilse  bile  ömür

boyu süren ölçüsüz nafaka, tazminat, mal paylaşımı gibi haksız maddi şartlar ile erkekler

ekonomik yok oluşa ve evlilikten uzak durmaya mahkum edildi.  Aile  yapımızda estirilen

başıboşluk  fırtınalarının  acilen  dindirilmesi  gerekir.  Bunun sonu  toplumsal  yıkım ve  milli

egemenlik zaafıdır.

Ülkemize sığınan düzensiz  göçmenler  dalgasının doğru yönetilememesi  de ülke geneline

yansıyan  bir  mülteci  başıboşluğu  görüntüsü  vermiştir.  Kadim  medeniyetimiz  ve  insani

değerlerimiz gereği, mazlumlara kapılarımızı açmak ve onlarla hemhal olarak imkanlarımızı

paylaşmak doğal  ve kaçınılmaz bir  durumdur.  Doğal  olmayan,  bu sürecin adeta başıboş

bırakılarak toplumsal ve ekonomik dengelerin sarsılmasına neden olunmasıdır. Sosyal uyum

süreçleri  tamamlanmadan,  dil  ve  kültür  farklılığı  yoğun  hissedilen  insanların  bir  anda

şehirlerde ve çalışma alanlarında yayılması olumlu ve olumsuz çok yönlü etkiler doğurmuştur.

Düzensiz sığınmacılarla ilgili işlemlerin kervan yolda düzülür mantığıyla yürüdüğünü görmek,



kiralık  ev  sıkıntısı,  işsizlik,  haksız  ticari  ayrımcılık,  kamu  hizmetlerinde  dengesizlik  gibi

etkilerini hissetmek; halkın huzurunu bozan, sürecin başıboş bırakıldığını düşündüren, can

havliyle gelen mağdur insanlara karşı hoşgörüyü sıfırlayan sonuçlar doğurmuştur. Bu durum

siyasi  bir  istismar  ve  toplumsal  fitne  aracına  dönüşmeye  başlamıştır.  Sosyal  ve  ekonomik

dengelerin daha net gözetildiği, kent hayatımızın ve demografik yapımızın korunduğu, fiziksel

karışmanın  değil,  uyumlandırma  ve  kendine  yetebilme  becerilerinin  kazandırıldığı  daha

hassas bir  model  uygulanmalıydı.  Bu alanda hissedilen başıboşluğun giderildiği  gösteren

güven arttıran tedbirlere daha fazla ağırlık verilmelidir.

Başıboşluğun en meşhur olduğu alan, evcil hayvanlarla ilgilidir. 2003 yılında imzaladığımız Ev

Hayvanlarının Korunmasına Dair Avrupa Sözleşmesi‘nde doğrudan tanımı verilmiştir:

“Başıboş hayvan, evi olmayan veya sahibinin veya bakıcısının evinin sınırları dışında bulunan

ve  herhangi  bir  sahibinin  ya  da  bakıcının  kontrolü  veya  doğrudan  denetimi  altında

bulunmayan ev hayvanını ifade eder.” Yaşaması için gerekli şartların tamamında insana bağlı

olan evcil hayvanların bir şekilde sokaklarda ve açık alanlarda tutulmaya başlanması veya

desteklenerek böyle kalmaya zorlanmasına başıboşluk diyoruz.  Bütün evcil  hayvanlar  bir

insana veya işletmeye bağlı  olarak  yaşamak zorundadır.  Aksi  halde,  uğrayacakları  veya

neden olacakları  zararın  ve karşılanmayan gıda ve tedavi  gibi  ihtiyaçların  sorulacağı  bir

muhatap olmayacaktır. Belediye ve yerel idarelerin sahipsiz hayvanlarla ilgili  sorumluluğu

mevzuatta yer alan ama hukukta ve uygulamada eksik kalan zayıf ve çarpık bir ilişkidir.

Başıboş hayvanlardan insanlar için güvenlik ve sağlık tehdit seviyesi kritik yükseklikte olan

tehlike  unsurları  köpeklerdir.  Üreme  ve  tüketme  kabiliyetleri  yüzünden  bazı  art  niyetli

insanlarca istismar edilme cazibeleri de yüksektir. Başıboş köpekler, insanlarla sağlıklı iletişim

yeteneğini  kaybetmiş,  sevgi  ve  saygı  sınırlarını  tüketmiş  insan düşmanlığı  belirginleşmiş

sorunlu insanlar için mükemmel bir kılıf ve merhamet çarpıtma aracına dönmüştür. Başıboş

köpeklerin  kuduz,  kist  hidatik,  delibaş  gibi  çok  sayıda  tehlikeli  hastalığın  kaynağı  veya

taşıyıcısı  olması,  meseleyi  ancak  Hindistan  gibi  çok  geri  kalmış  sağlıksız  toplumlara

dönüştüren  kritik  bir  halk  sağlığı  sorununa  çevirmiştir.  Başıboş  köpeklerin  ülkemizden

kaldırılması  artık  bir  beka  meselesidir.  Sağlıklı  ve  güvenli  bir  ortamda  çocuklarını

büyütemeyen/yaşatamayan bir devletin, gelişme ve ilerleme iddiaları ne kadar güçlü olursa

olsun tam kabul görmeyecektir!

Hayat, huzur, sağlık, güvenlik, esenlik, adalet gibi temel ihtiyaç ve beklentilerin tamamına ket

vuran başıboşluğun, kendini gösterdiği her alanda büyümeden önlenmesi, tedbir alınması,



giderilmesi  hepimizin ortak görev ve sorumluluk alanıdır.  Devlet-Millet  işbirliğiyle  belirsiz

kalan her yerde netlik ve kontrol sağlanmalıdır. Bunu yapabiliriz!  Hem ihtiyacımız, hem de

gelecek nesillere başıboşluğun giderildiği bir ülke bırakma borcumuz var!


